
 امیرعلی حمیدیه دبیر ستاد توسعه علوم و فناوری های سلول های 
بنیادی معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
با اشاره به موفقیت دانشمندان ایرانی در درمان سرطان خون با روش 
ژن درمانی اظهار کرد:  آینده پزشکی، پزشکی بازساختی است که سلول 
درمانی، ژن درمانی و مهندسی بافت است . در بسیاری از بیماری های 
صعب العلاج و سختی که به نظر غیرقابل درمــان به نظر می رسند در 
آینده ای نه چندان دور از این روش ها برای رفع مشکلات این بیماران 

استفاده می شود .
استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران افزود: این دستاورد نزدیک به 
7 سال زمان برده است و بعد از گذراندن مطالعات سلولی و مطالعات 
پیش بالینی روی حیوان و کسب مجوز و کد اخــلاق از دانشگاه علوم 
پزشکی تهران برای نخستین بار یک محصول ژن درمانی در کشور برای 

یک بیمار استفاده شده است .
حمیدیه، با اشــاره به موفقیت این روش بومی و انجام تحقیقات 
اثــربــخــش در ایـــن حـــوزه عــنــوان کـــرد: مــثــل بــاقــی درمـــان هـــا همچون 
شیمی درمانی که موفقیت آنها به صورت درصــدی گزارش شده است 
که نزدیک به 60 تا 70 درصد از آنها بهبودیافته و نزدیک به 30 یا 40 درصد از 
آنها برای پیوند اقدام می کردند که از این تعداد بیماران پیوندی نیز 60 تا 

70 درصد آنها با پیوند بهبود می یافتند، 
امــروز آنهایی که پیوند نمی شوند نیز 
به احتمال 60 تا 70 درصــد با ایــن روش 

بهبود خواهند یافت .
وی بیان کرد:  در دنیا هم این روش 
بسیار جدید است و سازمان های غذا و 
داروی چند کشور محدود مجوز انجام 
 
ً
ــد و بــه مــرور زمــان قطعا ایــن کــار را دادن

خاصیت و قدرت این کار بیشتر خواهد 
شد و محصول نیز به این سختی تولید 
نــخــواهــد شــد و مــی تــوان آن را از فــرد 

دیگری تولید کرد .
استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران 
تأکید کــرد: در موضوع ژن درمانی به غیر 
از این شرکت دانش بنیان، یک شرکت 
دیگر نزدیک به محصول شده است و به 
غیر از این دو شرکت شاید بالای 10 هسته 

فناور، مطالعاتی روی این موضوع دارند .
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